
ODGOVOR NA ČLANEK CIRILA
STANIČA

»Preko Ljubljanskega
barja«

Velikokrat, ko prebiram občinsko glasilo Naša
komuna zasledim »modre in strokovne« sestavke
»našega občana« kot ga uredništvo Naše komune
imenuje. Čeprav so več ali manj članki, odnosno
ideje Staniča iluzorni, fantastični, ali vsaj v današ-
njih gospodarskih razmerah neizvedljivi, sem
ostal tiho, ni mi pa bilo vseeno. Toda sedaj ob tem
njegovem zadnjem članku, njegovih idejah, nje-
govem neznanju ali laži, to ne morem točno reči,
pa žal presega vsa moja potrpljenja in potrpljenja
krajanov, ki živimo v Lipah na Barju.

Živim v Lipah na Barju (kjer sem se tudi rodil)
že krepko čez 50 let. Poznam muhasto barje iz
vseh zornih kotov, tudi po komunalni plati, tako,
da se od idej Cirila Staniča nimam kaj učiti - ško-
da - (znanja ni nikoli preveč!). Ne bom se spuščal
v vprašanje rekonstrukcije Ižanske ceste ali nove
Ižanske ceste, ker imam tudi »svoje mnenje«, ki je
zaradi prostorskega ali ekološkega vprašanja bolj
izvedljivo in sprejemljivo. Toda o cesti v Lipah na
bariu pa naslednje.

Crna vas in Lipe ležita nekako v centralnem
barju in je edino tipično barjansko naselje na
celotnera Ijubljanskem barju. Pred točno 20 leti
kolikor časa traja asfaltiranje ceste, ki je dolga
borih 5.300 m smo uspeli do danes prevleči z as-
faltom približno 3.700 m. Na omenjenem področ-
ju je okrog 200 domovanj in 700 prebivalcev. Ker
je zemljišče ob sami cesti najbolj hidrološko obde-
lano, se tukaj največ prideluje, med drugim tudi
zelenjavo za ljubljanski trg (tudi tega znatno)! Da
začnem od samega začetka naših cestnih težav.
Leta 1969 so prvič potegnili asfaltno prevleko 70
m od Ižanke pa do volavja (jarka) pri Mokarju.
1970 smo uspeli od volavja pa do Farjovca okrog
800 m. Leta 1973 smo po precej težkih mukah
protiprašno uredili od Farjovca do Zadarjevega
grabna nekaj nad 1.700 m in 1980 leta še 400 m od
Zidarjevega grabna pa do Japelj Jožeta. Po tem
letu se je vse skupaj precej zataknilo in se cestna
zadeva ni nikamor premaknila, kljub nekaterim
finančnim virom, ki so bili za to namenjeni, a so
bila sredstva preusmerjena za druga gradbena
dela (eno od teh je popravilo Podpeškega mostu
preko Ljubljanice). Poudariti pri vsem tem mo-
ram, da je bil ob tem času, ko so popravljali most
v Podpeči in rekonstruirali cesto Podpeč-Gorice
ves tovorni, osebni in avtobusni promet preu-
smerjen prav preko Barja. Pomislite, kaj se doga-
ja ob tako gostem prometu in celo še težkem.
Koliko prahu visi stalno v zraku. Stanje je bilo
nevzdržno, predvsem iz ekološkega vidika, zato
se je med krajani sprožil strahovit revolt. Težko
sem pregovoril na sestanku zrevoltirane krajane,
naj ne zapirajo ceste, kajti do tega bi sigurno
prišlo v juliju mesecu leta 1986, če ne bi prišlo na
pobudo gradbenega odbora Črna vas - Lipe do
skupnega pogovora vseh prizadetih, odnosno od-
govornih za to vprašanje. Razen omenjenega od-
bora so na občini bili prisotni še predsednik občin-
ske skupščine Peter Vrhunc, direktor službe SIS
za ceste Ljubljana Jenko, direktor Cestnega po-
djetja Ljubljana Kranjc, predsednik OK SZDL
Ljubljana Vič-Rudnik Drago Černoš in še nekate-
ri predstavniki omenjenih podjetij ter predsednik
skupščine KS Barje Tone Zadnikar. Razgovor je
bil dokaj vroč, vendar so vsi omenjeni odgovorni
predstavniki priznali, da je problem pereč, da so
krajani upravičeni v svoji zahtevi po vdihavanju
čistega zraka. Tako smo pod predsedstvom tova-
riša Vrhunca sestanek zaključili s stoodstotnimi
zagotovili, da se cesta v naselju Lipe v prihodnjem
letu, to je 1987 asfaltira do konca naselja.

Projekt je bil izgotovljen v prvih mesecih 1987.
Krajani smo se oddahnili v trdnem upanju, da bo
do konca leta 1987 zadeva naše ceste skozi naselje
končana, ter s tem konec prahu, vendar smo se
krepko ušteli, kajti nekateri odgovorni so menili,
da imamo dovolj 700 m in nekaj.

S tem v zvezi moram omeniti, da smo imeli že
1973 prostovoljni denarni prispevek, ki je bil kar
izdaten (te zapiske hranim še sedaj). V lanskem
letu pa smo zopet zbrali podpise koliko je vsak
pripravljen prostovoljno prispevati k dokončni
ureditvi ceste v Lipah.

Sedaj pa, da se vrnem k članku avtorja »Preko
Ljubljanskega barja« Cirila Staniča. Ker kot sem
že omenil naj bi bilo to neznanje ali laž, to prepuš-
čam avtorju članka. On pravi, da od Iške (hudo-
urnik) pa do gradu Kozler - (tukaj ga moram žal
popraviti, da to ni grad, pač pa je bilo nekoč
veleposestvo Kossler) torej »Kossler« ne Kozler
- razen gradu ni nobene hiše. Na kratko poveda-
no je 30 hiš in sto (100) živečih krajanov, med
njimi ni nqbenega graščaka, tudi v (gradu Kozler)
živi samo priden in sposoben (zemljan) krajan!
Torej Ciril Stanič, tudi če se v nas krajanih ravno
ne pretaka modra kri, imamo vseeno pravico do
čistega okolja, do čistega in zdravega zraka. Naša
vas je dolga, tako tudi cesta ob njej, tudi do
realizacije dokončne ureditve je dolga in že veliko
predolga, tako, da nam ne preostane drugega, kot
da protestiramo v taki obliki, ki bo puščala dolo-
čene posledice!

Mogoče samo še nekaj cvetk iz Staničevega
članka. On trdi, da cesta Podpeč-Gorice ni asfalti-
rana, dejansko je bila asfaltirana že več kot pred
20 leti, ne dolgo tega pa razširjena in na novo
prevlečena z asfaltom. Ravno tako med Preser-
jem in Kamnikom, kot vem, saj se mnogokrat
vozim po njej, je že davno položen asfalt. Med
Preserjem in Rakitno - nekaj nad 10 km. Pa so
samo 3 hiše s petimi ali šestimi prebivalci. To
Cirilu Staniču ne predstavlja prevelikih finančnih
obremenitev, pač pa tisti dober kilometer asfaltne
prevleke, ki bi prebivalce vasi Lipe rešila skupne-
ga prahu. Tukaj naj še zanikam Staničevo trditev
o novih mostovih, kanalizaciji, odkupu zemljišča
itd. Da temu ni tako, stoji tudi v projektu. Mosto-
va - to sta dva, sta v odličnem stanju in zdržita
preko 30 ton, kanalizacije ni, obcestne jarke pa
čistimo, te je, ali ni asfalta. Odkup zemljišča pa ni
bil potreben niti do sedaj na tistih 3.700 m, ki je
nekoliko ožje trasirana cesta kot skozi vas Lipe,
kjer je nekaj širša!

Krajani vasi Lipe zahtevamo od tovariša Stani-
ča, da se o podatkih, ki jih je zapisal v glasilu Naša
komuna in so netočni, kajti mi obstajamo in smo
tu z vsemi težavami sodobnega časa, JAVNO
OPRAVlCl!

V imenu krajanov vasi Lipe
MARTIN SNOJ, Lipe 19, 61000 Ljubljana


